
a terme amb el suport del professorat del curs.
En la primera promoció de l’any 2015, dels vint-
i-cinc alumnes, dotze han fet treballs de recerca
de matemàtiques i en nou casos han rebut algun
tipus d’assessorament de professors vinculats al
programa.

El programa es desenvolupa amb un grup de
vint-i-cinc alumnes seleccionats d’entre tots els
inscrits. En un procés semblant a la formació
del grup Estalmat (programa d’est́ımul del
talent matemàtic adreçat a alumnes més joves),
els candidats concorren a una prova de resolució
de problemes i després a una entrevista indivi-
dual. Per al procés de selecció dels candidats es
té en compte:

• Els expedients dels alumnes presentats.

• La recomanació del professorat de ma-
temàtiques i del tutor o cap d’estudis o
director del centre de cadascun dels alumnes.

• Els resultats de la prova escrita.

• El possible compromı́s de l’alumnat per
elaborar el treball de recerca entorn a un
tema de matemàtiques.

• Les impressions obtingudes en les entrevis-
tes individuals dutes a terme als quaranta
alumnes preseleccionats, sense la presència de
pares, mares, tutors legals o professorat.

Quan tingueu a les mans aquesta
SCM/Not́ıcies, haurà acabat el programa Bojos
per les Matemàtiques 2015 i haurà començat
el corresponent a l’any 2016. Atès que totes
les sessions del programa 2015 han estat molt
ben rebudes per l’alumnat i, a la vegada, el
professorat participant ha expressat la voluntat
de continuar en el projecte, les sessions del
programa 2016 seran les mateixes que les
corresponents a la primera promoció.

Més informació sobre el temari (amb resum
de cada sessió) i el projecte Bojos per les
Matemàtiques a: http://feemcat.org/bojos/

Iolanda Guevara Casanova
Coordinadora del projecte Bojos per les Matemàtiques

Concursos de problemes per equips: col·laborem i xalem

L’any 2000 es va celebrar l’Any Mundial de
les Matemàtiques. Al costat d’altres esdeveni-
ments organitzats per la SCM que recordem
amb joia (el 3ECM com el més destacat), el
Cangur anava agafant volada. Per impulsar-lo
decididament es van fer unes reunions de pro-
fessorat, descentralitzades arreu de Catalunya.
D’aquestes trobades va sorgir la idea de fer un
concurs de resolució de problemes per a equips
de centre, per fomentar la col·laboració entre
alumnes, i que a més fes ús d’eines telemàtiques
(aspecte que fa quinze anys era convenient
impulsar en l’entorn de les matemàtiques
escolars).

Aix́ı va néixer Relleus 2000, un concurs amb
una organització realment innovadora. Vegeu
com s’anunciava al web:

• El professorat dels centres participants pro-
posarà els problemes, que després una co-
missió seleccionarà i «reformularà» adequa-
dament.

• El professorat dels centres participants farà
les valoracions dels problemes presentats, de
manera que cada exercici rebrà un mı́nim de
tres valoracions.

• El professorat animarà alguns alumnes de 3r i
4t d’ESO i de batxillerat (equips internivells)
perquè participin en el concurs.

• I llavors els equips han de redactar les solu-
cions col·lectivament perquè els problemes es
plantejaran com a relleus, és a dir que alguna
part de la solució de cada problema fa falta
per als altres!

El desenvolupament del concurs va ser molt
creatiu i agräıt però l’organització era molt
complexa i volia molta dedicació (per part
de la comissió i dels centres) i, amb algunes
variacions, se’n van fer «només» quatre edicions
(informació http://cangur.org/relleus) i,
amb el temps, una altra iniciativa sorgida de
la base li va prendre el lloc.
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En efecte, al llarg dels mesos que van durar
els Relleus 2000 va sorgir entre els equips par-
ticipants la idea de complementar l’ús pausat
de les eines telemàtiques d’aquell concurs amb
una altra competició per equips en ĺınia, però
en temps real. La Comissió Organitzadora va
fer seva la idea (que mantenia el fet que els
equips fossin internivell i que hi hagués aspectes
de relleus, és a dir que algunes solucions
numèriques es passessin a altres problemes)
i aix́ı va ser com el dia abans de l’entrega
de premis del Cangur 2000, a les dues del
migdia es va penjar a Internet una col·lecció de
problemes: hi van participar més de vint equips
i van resultar guanyadors d’aquest concurs,
ex aequo: l’institut Les Corts de Barcelona i
l’institut Gabriel Ferrater de Reus, que van
enviar totes les respostes correctes molt poc
després de les tres.

Aquest concurs va prendre el nom de Pro-
blemes a l’Esprint i ha tingut un èxit creixent,
des de l’any 2000 fins ara, amb innovacions
diverses que han recollit suggeriments del pro-
fessorat dels centres participants.

• Es va passar del fet que els problemes es plan-
tegessin com en el Cangur (opcions A, B, C,
D, E de resposta) a millorar els formularis i
poder demanar respostes numèriques concre-
tes (no per triar sinó per calcular i deduir).

• Ara no hi ha un formulari únic per enviar
totes les respostes (com succëıa els primers
anys) sinó que hi ha tres grups de problemes,
cada un amb un formulari, cosa que es fa
amb la idea de facilitar el repartiment de la
feina entre l’alumnat de diverses edats que
compon l’equip. A més, des de fa uns anys,
quan s’envia un formulari de respostes, no
solament es respon si hi ha encert total o
no, sinó que s’indica quines respostes són
correctes i quines no.

• Com que l’organització dels centres escolars
és molt diversa, convocar el concurs a una
hora concreta representava un destorb per
a alguns centres. Per això, per impulsar la
participació, ara cada centre es pot connectar
a l’hora que li va millor i se li compta el temps
fins que envia les respostes correctes. Aix́ı es
manté la idea d’esprint.

Ara bé, la novetat més important ha es-
tat l’ampliació de l’alumnat per al qual es

convoquen els Problemes a l’Esprint. Amb
la col·laboració durant uns anys d’ABEAM i
posteriorment de la FEEMCAT i el CREAMat
del Departament d’Ensenyament es convoquen
cada curs quatre edicions dels Problemes a
l’Esprint, una per a batxillerat, una per a
3r i 4t d’ESO, una per a 1r i 2n d’ESO
i una per al cicle superior de primària, que
apleguen una participació molt important, que
va augmentant any rere any. En el curs 2014-
2015 les dades, que sumen més de sis mil
alumnes i dos-cents centres, han sigut aquestes:
• 5è-6è primària, 33 centres de Catalunya i les

Balears. 889 alumnes, 38 equips.

• 1r-2n ESO, 121 centres de Catalunya, el Páıs
Valencià i les Balears, 2.882 alumnes, 150
equips.

• 3r-4t ESO, 76 centres de Catalunya i el Páıs
Valencià, 1.735 alumnes, 86 equips.

• Batxillerat, 46 centres de Catalunya i el Páıs
Valencià, 813 alumnes, 49 equips.

• Centres convidats a l’acte d’entrega de pre-
mis: institut Santa Eugènia (Girona, batxi-
llerat i 3r i 4t), Aula (Barcelona, batxillerat
i primària), institut de la Bisbal (La Bisbal
d’Empordà 3r i 4t), institut Baix a Mar
(Vilanova i la Geltrú, 3r i 4t, amb una
participació de 6 equips), col·legi Regina
Carmeli (Rub́ı, 1r i 2n d’ESO), institut Gili
i Gaya (Lleida, 1r i 2n d’ESO), institut
Pius Font i Quer (Manresa, 1r i 2n d’ESO),
Saint George’s School (Fornells de la Selva,
1r i 2n d’ESO), Betània-Patmos (Barcelona,
primària).
Tot i que el nom de l’activitat és a l’esprint

la comissió organitzadora es mostra molt sa-
tisfeta pel fet que, majoritàriament, els centres
participants no busquen la competitivitat sinó
que impulsen un treball col·laboratiu entre
grups d’alumnes que els faci passar una es-
tona agradable, que xalin fent matemàtiques
fins a aconseguir l’objectiu de resoldre tots
els problemes. El missatge següent, rebut de
l’institut Cap de Creus de Cadaqués l’any 2014,
ho resumeix:

Us escrivim per felicitar-vos per l’activitat
d’aquest mat́ı. Som un institut petit i avui
hem aconseguit que un grup d’onze alumnes
de 3r i 4t d’ESO, amb dues professores, ens
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ho passéssim d’allò més bé durant TRES
HORES jugant a resoldre problemes, amb
fulls de paper, calculadores, full de càlcul,
GeoGebra, etc. I, sobretot, amb moltes
ganes!

Missatges com aquest animen a continuar. . .
i a fer sessions d’entrega de premis diferents,
a les quals es convidin alguns centres pel seu
encert i a d’altres per la seva participació,
que siguin també molt col·laboratives i que
esdevinguin jornades matemàtiques amb un
clar aspecte lúdic. Aix́ı el dia 21 d’octubre de
2014, centenari de Martin Gardner, es va fer a
la seu central de l’Institut d’Estudis Catalans
l’entrega de premis de l’esprint del curs 2013-
2014. Les activitats que es van fer es poden
qualificar ben bé d’un G4G, Gathering for
Gardner, com els que es fan en molts llocs del
món. Enguany, el 27 d’octubre de 2015 es va
fer al MMACA, que va col·laborar decisivament
com ja ho havia fet l’any anterior, una jornada
lúdico-matemàtica per als equips destacats en
l’esprint del curs 2014-2015.

Podeu trobar tota la informació del concurs
(enunciats, participació, equips destacats en to-
tes les edicions) i de les activitats proposades en
aquestes dues jornades a http://www.cangur.
org/esprint.

Vist l’èxit de la proposta anterior, és a dir,
la de fer matemàtiques en equip, quan en les
reunions internacionals de l’Associació Cangur
sense Fronteres es va tenir coneixement d’una
activitat presencial, la Coppa Canguro, que
Canguro Italia desenvolupa amb aquest mateix
objectiu, la comissió Cangur de la SCM s’hi
va interessar i el professor Marc Guinjoan va
anar a viure in situ l’esdeveniment. Com que
va tornar entusiasmat, ens vam animar a fer-ne
una prova.

Per a una primera experiència es va disse-
nyar un programari propi i, com a col·laboració
del Cangur de la SCM amb la FEEMCAT,
en la final del Fem Matemàtiques 2013 es va
celebrar la primera Copa de Problemes a casa
nostra, amb una valoració molt positiva. En
alguns centres van fer-ne noves proves, també
amb èxit. Posteriorment, des de Canguro Italia
van suggerir la possibilitat de fer, pel maig de
2014, una convocatòria de la Coppa per via
telemàtica, amb participació internacional.

I aix́ı fou com, durant el curs 2013-2014 es
va fer la primera edició de la Copa Cangur
de la SCM (ja amb el programari oficial)
i el 2014-2015 se n’ha fet la segona edició.
Tot i que la convocatòria es qualificava de
caràcter experimental, l’organització ha estat
molt acurada i sense cap problema tècnic. Vista
l’excel·lent valoració que ha rebut el concurs,
s’està estudiant la manera de poder ampliar
el nombre de seus on es fa l’activitat perquè
la tercera edició, que ja està convocada, pugui
arribar a més centres.

La primera fase de la segona Copa Cangur
de la SCM es va desenvolupar en aquestes
poblacions: Girona, Barcelona, Les Borges del
Camp, Reus, Lleida, La Garriga i Vila-real,
amb una participació d’equips de 89 centres,
amb un total de 924 alumnes de 2n o 3r d’ESO.
La fase final es va fer el dia 26 de maig al Centre
Ćıvic La Sedeta, de Barcelona.

Tota la informació de la Copa Cangur de la
SCM es pot consultar a http://www.cangur.
org/la-copa. És important recalcar que sense
el suport i la col·laboració de diverses entitats
(associacions de la FEEMCAT, ajuntaments,
instituts) i del professorat que ha ajudat, no
hauria estat possible engegar la Copa amb
l’embranzida amb què s’ha fet.
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En el repartiment de premis de cada edició
l’equip guanyador rep en dipòsit la Copa.
Aix́ı ho va fer l’any 2014 l’Institut Antoni
Torroja, de Cervera. La fase final catalana
es va fer coincidir amb la Kangaroo Cup,
que enguany va tenir la participació d’Itàlia,
Eslovènia i Catalunya, i en què els equips
catalans van obtenir un resultat excel·lent.
L’institut Manuel de Montsuar, de Lleida, va
ser guanyador de la competició internacional i
el col·legi John Talabot, de Barcelona, va ser
el segon classificat i per tant aquests equips
són, també, els guanyadors de la Segona Copa
Cangur de la SCM, i és aix́ı que ara la copa
la té en dipòsit l’institut Manuel de Montsuar,
de Lleida.

Segur que els lectors ja es pregunten. . . i en
què consisteix, la Copa Cangur? Amb aquesta
explicació acabarem aquesta crònica.

Cada equip participant està format per 7
alumnes de 2n o 3r d’ESO, amb un màxim de
4 alumnes de 3r. Se’ls plantegen 15 problemes i
tenen una hora per resoldre amb encert tots
els que puguin i obtenir el màxim nombre

de punts. Ara bé, l’activitat té un caràcter
eminentment competitiu i la puntuació dels
problemes varia al llarg de la sessió intentant
tenir en compte la idea de com es pot valorar
si un problema és dif́ıcil?: doncs si no el fa
ningú o si els que el fan s’equivoquen. A part
d’altres detalls aquesta és la idea clau: per cada
minut que passa sense que ningú respongui un
problema en va augmentant la puntuació; per
cada fallada d’un equip en aquell problema,
l’equip perd punts i la puntuació del problema
augmenta. La Copa és doncs una competició de
resolució de problemes, però alhora d’estratègia
per saber decidir la solució de quin problema
convé presentar en cada moment. El treball dels
equips, la tensió que es viu a la sala i el fet
que puguin assistir espectadors fan que aquesta
proposta tingui un èxit assegurat en anys a
venir.

Llarga vida als Problemes a l’Esprint i
a la Copa Cangur, dues competicions amb
plantejaments diferents però amb un mateix
objectiu: trobar el gust per resoldre problemes
treballant en equip!

Toni Gomà
Coordinador dels Problemes a l’Esprint

Jin Akiyama visita el MMACA

L’1 de juliol, alguns membres del MMACA
vam assistir, dins de la XVI Trobada de
Geometria Computacional a l’FME, a la con-
ferència del professor Akiyama per convidar-lo
a visitar l’exposició permanent del Museu de
Matemàtiques de Catalunya a Cornellà.

Aviat vam haver de desistir del nostre
propòsit davant de l’agenda repleta de compro-
misos de l’il·lustre convidat. Una ràpida consul-
ta ens va convèncer que no era pertinent jugar
la carta del segrest. Més moderats, sabent que
l’Akiyama tenia plans de tornar a Barcelona
per la inauguració del curs acadèmic de la
UPC, es va determinar posposar la visita fins
al setembre.

El primer contacte amb l’Akiyama el vam
tenir a través de la mediació de l’enyorat Ferran
Hurtado. Després, l’ajut de Vera Sacristan va
ser fonamental per tornar-hi a contactar, i

finalment el dimarts 22 de setembre vam tenir
l’honor d’acollir Jin Akiyama i la seva esposa.

Aprofitant la seva amabilitat, a més de
convidar-lo a visitar l’exposició de Cornellà, li
vam demanar si voldria donar una conferència,
cosa que vam poder concretar molt a última
hora. Tot i fer l’anunci amb molt poc temps,
es va omplir de gom a gom l’espai disponible al
Palau Mercader de Cornellà (que acull l’expo-
sició permanent del Museu de Matemàtiques),
amb uns setanta amics provinents de mig
Catalunya. Evidentment, l’ocasió mereixia la
fatiga del viatge i en Jin va satisfer totalment
les expectatives d’un públic absolutament en-
tregat.

Per a nosaltres era un dia molt especial.
La joia d’acollir un nou amic, Jin Akiyama,
es contraposava amb el profund dolor d’haver
perdut, aquella mateixa matinada, una gran
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